
 
 
 

18. juli   2022                                                                                                              

 

I henhold til § 37, stk. 1 i Forretningsordenen Inatsisartut, fremsætter jeg følgende spørgsmål 

til Naalakkersuisut. 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut: 

1. Har Naalakkersuisut godkendt Air Greenland stop for salg af billetter til 

borgere i landet? 

a. Hvis ja, hvad er status i handlingsplanen? 

2. Man har indgået aftale med Air Greenland med serviceaftale for at betjene 

borgerne i landet til mange millioner kroner. Kan man afskåre disse, når man 

har sådan en serviceaftale? 

3. Hvem har godkendt disse aftaler?   

a) Bestyrelsen i Air Greenland 

b) er Naalakkersuisut bekendt med afgørelsen? 

4. Er Naalakkersuisut enig med beslutningen om at der ikke vil være mulighed 

for borgere i landet at kunne bestille billetter og dermed rejse? 

5. Har Naalakkersuisut planer for fremtiden for at undgå lignende situationer?  

Eksempel er nordgrønland hårdt ramt, hvor man ikke har konkret alternativ 

med at kunne komme afsted med passagerskib.  

a) Er Naalakkersuisut villig til at lave alternativ løsning med passagerskib om 

sommeren med anløb til Upernavik og Uummanaq? 

b) hvad ville sådan en løsning koste? 

6. Hurtigruten har før i tiden givet tilbud med at kunne sejle turister i hele den 

grønlandske vestkyst op til Upernavik og havde givet tilbud på, at lokale kunne 

sejle med skibe til rimelige priser, er dette stadig en mulighed Naalakkersuisut  

kunne arbejde videre med for at alle borgere kunne betjenes mere rimeligt end i 

dag? 

 (Inatsisartut medlem Jens NapãtôK´, Naleraq)       

 

 



 
 

 

Begrundelse   

Mange borgere i landet er ramt at det dårlige vejr med tåge i at kunne rejse rundt i landet med 

fly? Air Greenland har lavet en meget dyr aftale med servicere borgerne for at alle borgere 

kan rejse rundt i landt, men man har valgt at stoppe salg af billetter for hele juli måned og fra 

Naleraq mener vi at det er at tage borgerne som gidsler, da man ikke har lavet alternativ 

mulighed for borgerne i at kunne rejse med passagerskib fra flere steder.  Naleraq mener 

derfor at vi skal tilpasse os den globale opvarming med at vi skal forvente mere tåge i 

sommermånederne, som det også er tilfældet med hver år og derfor er det blevet endnu mere 

vigtigt at man har alternative muligheder for at borgere fra yderområder som Uummannaq og 

Upernavik har alternativ mulighed med kystpassagerskib i sommerperioden og mener derfor 

at man skal lave en handlingsplan for kommende år og fremover. 

 

Jeg søger om at modtage svar inden for 10 arbejdsdage. 

  

 


